
ritual ic şi spiritual". De aceea, ca ŞI 1 n  cazul misterelor eleusine, " l imbajul 
«Sfumato" nu poate fi supus unui studiu  formal . Atelierul nostru nu este un teatru 
în sensul propri u al cuvântulu i ,  el este mai degrabă un drum care trebuie parcurs", 
susţin fondatorii acestui proiect unic în peisaju l  cu ltural bulgar. Cheia colaborării lor 
exemplare ce pare să reziste t impului ş i probelor de foc ale tranziţiei traversate de 
societatea bulgară stă, potrivit Margaritei Mladenova, în "a ne surprinde reciproc. 
Ne hotărâm asupra unui proiect povestindu-ne unul celu i lalt viziun i le pe care ni le 
provoacă un text sau o temă". De-a lungul p.nilor, veterani lor Zhoreta N ikolova, 
Svetlana Yanceva, Petur Peykov, Marian Bozoukov le-au făcut loc în trupă actori 
noi .  Oboseala, rutina nu îşi au loc aici .  

l-am cunoscut pe cei doi regizori cu pri leju l  Conferinţei Internaţionale cu tema 
"Artele spectacolu lu i :  orizonturi europene", desfăşurate pe 4 şi 5 iun ie, în cadrul 
Festiva lu lu i  de Teatru "Varna Summer" 2005. Deşi vorbesc despre "metafizică" 
atunci când îşi comentează creaţi i le , Margarita Mladenova şi lvan Dobcev se 
dovedesc a fi , în acelaşi t imp, cei mai lucizi critici ai societăţ i i  bulgare de astăzi .  
O societate complicată care nu le  permite să supravieţuiască pe propria corabie. 
De aceea, sunt nevoiţi să lucreze încă, în paralel cu activitatea de la "Sfumato", şi 
pe scenele teatrelor convenţionale. Cu o zi înainte de a ajunge eu însămi la 
Festival ,  avusese loc premiera cu Pescăruşul lui Cehov, montat de Margarita 
Mladenova la Teatru l Dramatic "Stoian Bachvarov" din Varna, iar o zi după 
plecarea mea, lvan Dobcev urma să prezinte Not 1 de S. Beckett, creaţie a 
Laboratoru lu i  "Sfumato". Am avut, totuşi, ocazia să văd producţia Teatru lu i  Satiric 
de Stat "Aieko Konstantinov" din Sofia, Plebei din naştere, după teme ale unor 
scri itori clasici . Un scenariu în cheie sat irică, alcătuit şi pus în scenă de Margarita 
Mladenova, o montare cu un evident aer retro, în genul cabaretu lu i  pol itic. Despre 
pasiunea, energia şi respectul faţă de profesie care îi animă în continuare, am stat 
de vorbă cu fondatorii celebrulu i  "Sfumato" în intervalu l  agitat dintre conferinţele şi 
spectacolele Festivalu lu i .  

Margarita MLADENOVA, /van DOBCEV: 
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Andreea Dumitru : Am remarcat o coincidenţă tulburătoare: Laboratorul 
Teatral "Sfumato" s-a născut În 1989, an cu semnificatie crucială În România si În 
Estul Europei. În ce _măsură aţi fost influenţaţi de un anume context politic? , 

Jvan Dobcev: I n  seara primei noastre reprezentaţi i ,  ne-a ajuns la urechi , în 
t impul pauzei ,  vestea că Ceauşescu a fost omorât. Dar asta a fost singura noastră 
legătură cu Revoluţia din România. 

Margarita Mladenova: Nu a existat o legătură di rectă între evenimentele 
pol itice din acel an şi crearea laboratoru lu i  nostru , pentru că el a fost înregistrat, 
de fapt, în 1 988, iar ideea se născuse în 1 986-1 987, o aveam de mult t imp în 
minte. Preocupări le noastre mergeau în direcţia deschisă de Grotowski , dar, abia 
în acei ani de schimbări pol itice, ne-am putut dedica, în sfârşit , cercetării teatrale, 



nu doar producţiei de spectacole. La început, au fost două proiecte diferite. Al lu i  
lvan a fost, însă, interzis, pentru că incomoda Puterea . . .  

1 .0. :  Lucru care avea, într-adevăr, o legătu ră c u  situaţia din România . .: .  
M.M. :  Ş i  atunci i-am propus să n e  unim idei le într-un proiect comun. Im i  era 

imposibi l să renunţ. Aşa a început bătăl ia noastră. Dacă aş fi fost singură, m i-ar fi 
fost, probabi l ,  mai uşor, însă m i-am dorit foarte mult să lucrăm împreună. 

1 .0. :  Contextul pol it ic era următoru l :  comuniştii ne dădeau puţină l ibertate, 
doar _ca să avem impresia că suntem l iberi , chiar dacă lucruri le nu stăteau deloc 
aşa. I n  acel moment, eram doi regizori de succes în teatrul convenţional . Amândoi 
primiserăm propuneri de a conduce diferite teatre din Sofia, instituţii conforme cu 
vederi le socialiste. Aveam o oarecare influenţă pe care am folosit-o pentru a pune 
pe picioare propria noastră idee. Ne doream să constru im ceva nou, fără să uităm, 
însă, istoria, trad itia. 

M.M.: Aşa că am părăsit teatrul convenţional ş i ,  împreună cu doisprezece 
tineri , am format o companie independentă, deşi nu aveam nici o idee despre cum 
anume ar f i trebuit să funcţioneze ea. Am început ca o asociaţie cu scopuri cam 
ideal iste , iar în 1 994, datorită rezu ltatelor munci i noastre, am devenit un teatru de 
importanţă naţională. Începând de anul trecut, ne-a fost recunoscut statutul de 
teatru-laborator. Avem,  în sfârşit, un sediu  pe care l-am construit aproape singuri ,  
dar în cincisprezece ani am schimbat alte şase spaţ i i .  Un t imp, activitatea noastră 
s-a desfăşurat în incinta Teatru lu i  Naţional din Sofia, apoi ,  în 1 997, Statul ne-a 
acordat un sed iu în clăd irea Muzeulu i  M işcării Revoluţionare, pe care l-am echip?t 
cu ajutorul unor companii d in Franţa. După câţiva ani ,  clădirea a fost închisă. I n  
2001 , am luat-o de la capăt ş i ,  cu  ajutorul unor arh itecţ i ,  ne-am pus în  practică 
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propri i le idei , aşa încât putem spera că noul edificiu  (ale cărui imagini sunt 
prezentate pe situl www.sfumato. info - n .  red .) corespunde, în sfârşit, proiectelor 
noastre teatrale. De-a lungu l  ani lor, n-am renunţat nici o clipă la ele. Lucrăm după 
metode şi strategi i  propri i ,  susţinem atel iere, călătorim mult. . .  

A.O.: De ce "Sfumato" ? 
1 .0. :  Am deschis o competiţie pentru a găsi un nume teatru lu i  nostru . . .  
M.M: . . .  iar lvan a câştigat-o. 
1 .0. :  Este un termen lansat de G iorgio Vasari pentru a caracteriza tehnica lu i  

Leonardo da Vinei de "a picta aerul" . . .  
A.O.: El pare să stabilească, În acelaşi timp, o relaţie poetică cu munca 

dumneavoastră. Cum aţi defini tehnicile pe care le folosiţi? 
1 .0. :  Am ajuns la un stil şi la o formulă proprie pe care le-am numit "teatru 

extatic", "teatru poetic". 
M.M.:  Fiecare proiect este provocat, inspirat de opera, un iversu l ,  poetica unui 

mare autor. Poate f i  Cehov, Dostoievski ,  dar şi un scriitor bulgar precum Iordan 
Radicikov (1 929-2004) sau Iordan lovkov ( 1 880-1 937). Ne concentrăm studiu l  
asupra unor teme p� care le aprofundăm în t imp. Cehov, de pi ldă, !)e-a preocupat 
vreme de şapte ani .  In 2002 , am in iţiat "ciclu l"  Dostoievski , intitulat In valea umbrei 
morţii, care dezvoltă, Îl'} cele două părţi dedicate personajelor A/ioşa şi /van, tema 
"l ibertăţ i i  ca maladie". In general ,  tehnici le, metodele la care apelăm explorează 
memoria colectivă, visele, arhetipuri le, m ituri le. Jung ne ajută foarte mult în 
cercetări le noastre. 

A.O. : Atelierele includ şi exerciţii fizice, de expresivitate corporală? 
M.M.:  Când alegem tema, invităm diferiţi experţi să ne ajute: fi losofi , teologi ,  

etnografi , sociolog i ,  psihologi .  Fiecare idee ş i  temă este abordată d in  ma i  multe 
unghiur i ,  îmbogăţită. I ntr-o primă fază a lucru lu i ,  colectăm şi selectăm diferite t ipuri 
de materigle, informaţi i ,  ne comportăm ca nişte oameni de ştiinţă. 

1 .0. :  Intr-unul dintre spectacolele noastre, Apocrif, actori i vorbeau în d ialecte 
cu lese de pe tot teritoriu l  Bulgariei . Ei trebuiau să facă, de pi ldă, d iferenţa d intre 
dialecte foarte diferite precum cel macedonean sau dobrogean . Pentru asta am 
lucrat cu trei special işti în d ialectologie. 

M.M.:  Dar cercetarea noastră antropologică nu se mărgineşte la atât. După 
primul njvel ,  cel şti inţific, de studiu al arhetipuri lor, ne interesează planul artistic, 
estetic. In echipă sunt invitaţi compozitori (Asen Avramov, de pi ldă) , pentru că 
lucrăm asupra l imbi i  şi d in punct de vedere muzical . Ne interesează foarte mult 
imaginarul actori lor. Corporal itatea este, de asemenea, extrem de importantă în 
spectacolele noastre, dar modalitatea de tratare a fizical ităţii depinde de tema 
proiectu lu i :  în cadrul programului "Arhetipuri", am lucraţ într-o singură d i recţie, 
folosind d iferite arhetipuri ,  obiceiuri şi atitudin i  feminine. l ncercăm să aflăm cum 
arată, cum se comportă, cum ar trebui "să stea" pe scenă corpul actorului la 
Dostoievski ori la Cehov . . .  Coregrafia vieţi i este întotdeauna alta în fiecare proiect 
al nostru . 

A.O.: Vă interesează dramaturgia bulgară contemporană? Există nume care 
scriu special pentru "Sfumato" ? 

M.M.:  Am încurajat cîţiva tineri autori bulgari , care scriu împreună cu noi şi 
pentru noi. Poeţi ca Gheorghi Gospodinov, Ani l l kov sau Kal in lanakiev, care este, 
de asemenea, fi losof şi teolog, au participat cu textele lor la proiectele noastre. Un 
exemplu bun este cel al lu i  Gheorghi Tenev, foarte tânăr poet, care a început să 
scrie după ce a făcut studi i  de actorie. El este autorul textu lu i  nostru favorit din 



cadrul celu i  mai recent program, un text despre spi ritul lu i  Dostoievski , în care nu 
există nici un cuvânt din opera acestu ia. 

A.O.: Participând la conferinţa internaţională găzduită de Festival, am auzit 
opinii contradictorii exprimate de critici sau artişti În legătură cu starea actuală a 
teatrului bulgar. Sunteţi de acord cu evoluţia acestuia, din punct de vedere estetic, 
dar şi strict organizatoric? 

1 .0. :  Noi avem un punct de vedere complet diferit. Nu acceptăm multe dintre 
tendinţele pe care le susţin critici i .  O direcţie foarte evidentă este cea a teatru lu i  
comercial , bu levardier, sustinut financiar de Putere. Di rectia actuală a Teatru lu i  
Naţional " lvan Vazov" din Sofia este una popul istă, care încurajează cu orice risc 
gustul publ ifulu i  pentru producţi i  de tip soap-opera. 

M.M.: I n  ciuda schimbărilor politice, oamenii de teatru au ajuns să se teamă din 
nou. Teatrul nu mai are încredere în el însuşi. Publicul s-a îndepărtat din cauza 
problemelor sociale. Teatrul îşi doreşte să aibă succesul show-urilor de televiziune şi 
abandonează căutarea în zona spirituală, care este adevăratul lui scop. A încetat să 
mai lucreze, să îşi mai dezvolte l imbajul propriu .  Cam acesta ar fi tabloul actual. Şi 
constat că procesul se adânceşte. Ne l ipseşte un sistem teatral puternic, serios. In 
acest domeniu, reforma s-a oprit la primi i  ei paşi. Oamenii de teatru s-au dovedit a fi, 
de fapt, mai conservatori decât toţi ceilalţi . Suntem în aceeaşi situaţie ca în urmă cu 
douăzeci de ani. Dar atunci, cel puţin ,  eram siguri de ceea ce făceam.  Acum, 
important e să ai un loc de muncă ca să-ţi primeşti salariu l ,  indiferent dacă eşti bun 
sau nu. Nu există o piaţă a artiştilor independenţi în Bulgaria. Puţini i curajoşi care se 
hotărăsc să părăsească sistemul şi să-şi construiască propriu l drum, trebuie să se 
întoarcă în teatrul de repertoriu pentru că nu au nici o şansă de a supravieţui . Oamenii 
valoroşi din afara teatrului convenţional nu sunt invitaţi, cooptaţi în cadrul lu i .  Or, noi 
nu credem că e util să ai o trupă permanentă. Trebuie să fii nebun să lucrezi în regim 
de laborator cu aceiaşi actori. Pentru fiecare proiect, î i  putem schimba pe un i i  dintre 
ei , găsim feţe noi. Nu vrem să ne repetăm.  Dar uni i dintre cei pe care îi alegem 
lucrează şi în alte teatre şi atunci nu putem colabora foarte bine sau foarte mult timp. 
De aceea, anul acesta ne-am propus o altă strategie. Noi predăm în cadrul Academiei 
Naţionale de Artă Teatrală din Sofia, aşa încât intenţionăm să atragem în proiectele 
noastre studenţi şi artişti l iberi să lucreze doar cu noi. 

A.O.: Cum găsiţi resursele financiare pentru a vă continua munca ? 
M.M.:  Primim subvenţi i de la guvern pentru salari i le celor de la tehnic şi 

administrativ, dar nu şi pentru trupă. Pentru proiectele artistice, căutăm fonduri în 
diferite locuri ,  depunem dosare cu apl icaţ i i  la bănci . Participări le la festivaluri 
internaţionale ne-au ajutat foarte mult să ne producem spectacolele. 

1 .0. :  Una dintre motivaţi i le pentru a nu fi un teatru de repertoriu este dată de 
faptu l  că salari i le sunt foarte m ici în teatru l bulgar, or noi , găsind resurse 
extrabugetare, le putem oferi mai mult actori lor. 

M.M.:  Anul trecut, salari i le artişti lor au fost majorate cu 50%, dar numai în 
teatrele de repertoriu .  O decizie i lară dacă ne gândim că se întâmpla înainte de 
alegeri .  Politicieni i şi-au dat seama că au. nevoie de artişt i ,  aşa încât au mărit doar 
salari i le celor pe care îi puteau controla. In Bulgaria, din păcate, nu s-au dezvoltat 
încă nişte principi i clare de susţinere a cercetări i ,  a cultur i i ,  nu există fonduri 
special alocate şi n ici ideea de mecenat. . .  
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